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ZDARMA

Město:  Golčův Jeníkov
Části obce:  Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:  Chrtníč, Nová Ves u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

SPORTOVNÍ 
HALA SVĚDOMÍ RODINNÉ 

POPELNICE

Římovičtí hasiči již po jedenácté pořádali zdařilou akci. Na Pastviš-
ti, které je jako dělané na setkání více lidí, postavili stany a stánky, 
protože vlhké červencové počasí moc nepřálo venkovním akcím. 
Přestože ještě ráno pršelo, po poledni déšť ustal a po zbytek víkendu 
bylo krásné počasí. A organizátorům se ulevilo! Měli připravená dvě 
prasata i tekuté občerstvení. K. Šubínová jako každoročně otevřela 
kavárničku s výbornými koláči a dalšími dobrotami.

Již tradičně bylo odpoledne zahájeno ukázkou zásahu u autonehody. 
Z vozu zapůjčeného F. Nohejlem dvě posádky jeníkovských hasičů 
nejprve vyprošťovali „zraněné“ a ukázali divákům, jak se postupuje 
při záchraně lidských životů za pomoci pneumatických nůžek. Když 

bylo auto rozstříhané, předvedli hašení hořícího vraku. Nezbývá 
než obdivovat odvahu a zručnost těchto mladých mužů!

Počasí neodradilo návštěvníky a obavy z  toho, že dvě opečená  
prasátka, tedy spíše prasata, se nesnědí, byla lichá. Setkání na Past-
višti během odpoledne a večera se zúčastnilo na 300 lidí a navečer  
už zbyly jen kosti. Ale zábava pokračovala za doprovodu hudby  
do pozdních nočních hodin. Na úspěchu této akce měli velkou  
zásluhu organizátoři, ale bez početné účasti návštěvníků by to nešlo. 
Takže všem DÍKY a těšíme se na vás zase za rok!

H. Kotěrová 

JEDENÁCTÉ OPÉKÁNÍ PRASETE 
V ŘÍMOVICÍCH
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Jak jsem vás informoval v minulém čísle Listů, stavba byla zahájena 
začátkem srpna a dnes již máme zdemolovanou starou kotelnu  
a přeložený plynovod do základní školy. Pochopitelně tady vyvstaly 
určité problémy: např. překopnutá plynová přípojka do školy, která 
byla v  nepředpokládaném místě a ještě položena velmi mělko 
v  zemi. Ona se stejně nově překládala a ve škole i v  jídelně byly 
prázdniny, tak se vlastně nic nestalo. Od pátku 14. 8. zase vše nově 
fungovalo. Dále se potýkáme s přeložkou původní kanalizace, kde 
nikdo nevěděl, kudy vlastně vede a která se nakonec nachází pod 
budoucí sportovní halou. Takže nezbyde nic jiného, než ji přeložit 
na správné místo. Také se pod stavbou „objevil“ starý topný kanál,  
o kterém nikdo kompetentní nevěděl, a mě, který o něm ví, se tehdy 
nikdo nezeptal. Takže i tento kanál budeme muset odstranit, proto-
že pod stavbou být nemůže.
 
Rozsah a postup prací posuďte na několika obrázcích:

V posledním týdnu musíme ve spolupráci se školou a DDM vyřešit 
spoustu problémů souvisejících s  bezpečností školních dětí při  
výstavbě. Po dobu výstavby, tedy celý příští školní rok, bude veškerý 
materiál na výstavbu dopravován cestou pod školou a bude toho  
docela dost a budou to i velmi velké věci, např. 25 m dlouhé stropní 
nosníky. Takže nové vedení školy bude muset mimo roušek, vydává-

ní jídelních táců a příborů tak, aby na ně děti nesahaly, řešit i bez-
pečnost okolo stavby. Město a prováděcí firma s  koordinátorem 
BOZP vše připraví, ale budeme vděčni za názor školy, protože škola 
nejlépe ví, co naše děti dokážou.

Pavel Kopecký, starosta

SPORTOVNÍ HALA – ŠKOLNÍ TĚLOCVIČNA
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Je všeobecně známo, že dosud se z důvodu pandemie Covidu-19, tak 
nějak se ten bubák pojmenoval, mnohé akce spíše nekonají, anebo 
s omezením. Díky odvaze a nadšení táborových vedoucích se nám 
v DDM podařilo vypravit během letních prázdnin celkem 6 turnusů 
příměstských táborů a jeden čtrnáctidenní pobytový tábor. Byl to 
maratón, ale stálo to za to. Po vynucené pauze ožily prostory DDM 
dětmi a jejich úžasným pohledem na svět.

V červenci jsme v rámci místní pobočky DDM také uspořádali již 
tradiční sportovní příměstský tábor v Golčově Jeníkově (7. 7.–10. 7. 
2020). Je to díky několikaleté spolupráci s  místním fotbalovým  
oddílem TJ Sokol. Počet účastníků byl rekordní, proto jsme posílili 
personál vedoucích i asistentů. 

Ze srdce děkuji VŠEM, kteří se na zajištění úspěšného průběhu tábo-
ra podíleli. 

Mgr. Olga Fialová, DiS., 
ředitelka Domu dětí a mládeže ve Světlé nad Sázavou

PS: Padla otázka, zda v GJ neudělat ještě jeden turnus příměstského 
tábora, třeba v srpnu. To by ale chtělo další úžasné nadšence z řad 
dospěláků, kteří si kromě své vlastní dovolené ukrojí další týden pro 
blaho nás ostatních. Budu ráda, když někdo takový posílí náš tým, 
napište nám, potěší to.

SPORTOVNÍ PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR DDM A TJ SOKOL 
V GOLČOVĚ JENÍKOVĚ

V době uzávěrky Listů je aktuální situace taková, že se pouť neruší. 
Vzhledem k tomu, že město má uzavřené smlouvy s provozovateli 
pouťových atrakcí, je především na nich rozhodnutí o ne/konání 
pouti.  Samozřejmě budou muset dodržet v tu dobu platnou legisla-
tivu a hygienická nařízení.

Město pouze po konzultaci s krajskou hygienickou stanicí rozhodne 
o stáncích na pouti, které jsou letos opět po delší době v patronátu 
města. Doufáme, že vzhledem k venkovnímu umístění všech stánků 
a vzhledem ke kladné epidemiologické situaci v našem městě a oko-
lí, dojde ke konání pouti a k jejímu bezproblémovému průběhu.

Pokud se bude pouť konat v celém rozsahu, prosíme všechny, 
snažte se dodržovat rozestupy a doporučenou hygienu. 

Konání pouti bude zařazeno na jednání zastupitelstva  
dne 27. 8.. Na základě rozhodnutí zastupitelstva může dojít 
ke změně v přístupu ke konání pouti. O vývoji situace  
(i vzhledem k jednání s hygienickou stanicí) budeme infor-
movat. 

Iveta Nepovím Zadinová

JENÍKOVSKÁ POUŤ  12.–13. 9.

V  poslední době se okolo města i našich obcí množí případy, kdy  
je u polních cest nebo jinde okolo vesnic vyvezena stavební suť  
(a nejen ta).

Stavební suť patří na sběrný dvůr (do 100 kg) nebo na skládku!  
Je zakázáno ji vyvážet kamkoli do přírody.  Rozhodně není argu-
mentem, že pouze zavezete „nějakou díru“!

Sběrný dvůr se nachází za Agro družstvem, cca naproti bývalému 
pivovaru. Nejbližší skládka je v Čáslavi. 

Otevírací doba: 
každá středa 9:00–12:00, 13:00–16:30 a soboty 8:00–12:00 dle rozpisu 
(5. 9., 19. 9., 3. 10. 17. 10., 7. 11., 21. 11., 5. 12., 19. 12.)

Iveta Nepovím Zadinová

STAVEBNÍ SUŤ PATŘÍ NA SBĚRNÝ DVŮR 
NEBO SKLÁDKU

číslo 8 / srpen 2020
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Město Golčův Jeníkov bude od 1. 1. 2021 přijímat pracovníka  
na úklid (pavilon DDM, knihovna, tvrz) a pomocné práce v rámci 
technických služeb. Jedná se o plný pracovní úvazek – smlouva  
na dobu neurčitou.
 
Žádáme zájemce, aby zasílali své nabídky do konce září na mail 
mzdova@golcuv-jenikov.cz. Do nabídky pošlete jednoduchý životo-
pis s dosavadním průběhem zaměstnání.

Pavel Kopecký, starosta

OZNÁMENÍ
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Konference venkov
Jako každoročně se zástupci obcí, míst-
ních akčních skupin, zemědělců, podni-
katelů na venkově či státní správy setkají 
při příležitosti konání Národní konferen-

ce venkov, tentokrát v Kraji Vysočina. Žďár nad Sázavou přivítá cca 
300 aktérů ve dnech 21. 9.–23. 9. 2020. 
V rámci plenárních jednání, pracovních skupin i doprovodných  
exkurzí budou účastníci diskutovat nejen o aktuálních problémech 
venkovských oblastí, ale i o budoucnosti venkova a společné země-

dělské politice. Program konference se bude zabývat čtyřmi nosný-
mi tématy – inovacemi v  zemědělství, nástroji v  péči o krajinu,  
rozvojem regionů podporovaných pomocí metody LEADER  
a památkami a historickými městy na venkově. Místní akční skupi-
ny Kraje Vysočina se intenzivně podílejí na přípravě akce.

http://www.konferencevenkov.cz/2020/

Za MAS Královská stezka o.p.s.
Lucie Šulcová

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSKÁ STEZKA 
– AKTUALITY

číslo 8 / srpen 2020
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Vážím si každého človíčka, kdo věnuje svůj volný čas pro dobro 
ostatních, obzvláště dětí. Dobře je znáte.  

Jsou to vedoucí z táborů, ze sportovních tréninků a cvičení, skaut-
ských či  rybářských schůzek, hasiči, lektoři zájmových kroužků atd. 
Často se stává, že se práce těchto nadšenců vnímá jaksi automaticky, 
samozřejmě. 

Přitom jsou to vzácní lidé. Ve volném čase už totiž nejde o povinnou 
školní docházku, tedy o klasický pracovní poměr učitele a s  tím  
související záležitosti. Jde tu „pouze“ o smysluplně naplněný volný 
čas, ze strany vedoucích často na bázi dobrovolnictví či symbolické 
odměny v rámci DPP. 

Hodně volného času trávíme v  pavilonu vedle školy. Tam najdete  
i pobočku Základní umělecké školy Světlá nad Sázavou, se známou 
zkratkou ve svém názvu  - ZUŠ. V jeníkovské pobočce ZUŠ se jedná 
o výuku předmětů v oboru hudebním a výtvarném, základní umě-
lecká škola má statut školy. Často se to v GJ plete s ostatní činností 
v  pavilonu, protože sdílené prostory (a někdy i stejní pedagogové 
v  roli vedoucích zájmových kroužků) k  tomu svádí. Ale skutečně, 
ZUŠka nemá žádné volnočasové kroužky. V  ZUŠce probíhá buď  
individuální, skupinová, anebo kolektivní výuka v rámci osnov pro 
základní umělecké vzdělávání. Žáci ZUŠ také dostávají vysvědčení  
a jsou průběžně hodnoceni klasifikací. Zájmové kroužky (veškerá 
cvičení, street dance, badminton, florbal, atd…) existují mimo ZUŠ, 
zaštiťují je buď místní pobočka DDM, TJ Sokol a další místní spolky 
či organizace. 

Následující školní rok zahájíme s novou zkušeností z  období koro-
navirové pandemie a s přáním, aby se tato situace již neopakovala. 

Místní ZŠ má nové vedení, kterému přeji hlavně pevné zdraví  
a hodně sil. Během léta se nám také změnil areál školy. Výměník 
coby útočiště technických služeb je minulost. Pod pavilonem byly 
započaty práce na nové tělocvičně/hale. Aby nám tato stavba dobře 
sloužila a byla skutečně plnohodnotně využívána, a to včetně již  
vybudovaného venkovního hřiště u pavilonu, je už nyní nutné  
zapřemýšlet nad funkčním rozvrhem těchto ploch a především  
- poohlédnout se po schopném člověku, který se zhostí role správce 
a bude to dělat spolehlivě a srdcem. V  době, kdy tato sportoviště  
nebudou využívat místní školské organizace a spolky, je přece  
můžeme pronajímat zájemcům z širokého okolí, třeba na různá letní 
soustředění.

Samozřejmě, můžeme mít na téma výstavby tělocvičny/haly různé 
názory. To je naprosto v pořádku, je tomu tak ve valné většině obcí, 
protože ne každý občan sdílí právě tuto potřebu a představu s ostat-
ními. Nicméně pokud se koncept postupné výstavby sportovního 
zázemí v  okolí naší školy zadaří, budeme mít v  Golčově Jeníkově 
moc pěkný areál, který mohou využívat obyvatelé od 0 do 100 let.

Během letních prázdnin  proběhly v Golčově Jeníkově různé kultur-
ní akce. I to je vlastně volný čas. Některé se odehrávaly v sokolovně, 
anebo v jejím okolí. Také sokolovna si zaslouží naši kulturní pozor-
nost. Vždyť má i své podium a galerii! Pokud bychom v budoucnu 
našli cestu, jak ji úspěšně získat (odkoupit) pro Město, můžeme  
se začít rozhlížet po vhodné dotaci na její zvelebení. 

                                                                                                                                                      
                  O. Fialová

SLOVO ZASTUPITELKY
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Vracíte se Vy nebo Váš blízký z vězení a máte obavy, co Vás čeká? 
Potřebujete pomoc v  jednání s  úřady, hledáním bydlení nebo  
zaměstnání po výstupu z výkonu trestu? Nevíte, jak řešit obtížnou 
situaci způsobenou uvězněním partnera? Máte víc než 18 let a vazbu 
na kraj Vysočina? Pak je tu naše služba přesně pro Vás.

Jsme terénním programem spadajícím pod oblastní charitu Třebíč, 
a přestože kancelář a sídlo naší služby je v  Třebíči, působíme  
ve všech pěti okresech kraje Vysočina, kam pravidelně za klienty 
vyjíždíme.

Pomáháme našim klientům v řešení každodenních problémů vyplý-
vajících z jejich trestní minulosti nebo trestní minulosti jejich blíz-
kých. Zprostředkováváme nejrůznější návazné služby, doprovázíme 
klienty na úřady, komunikujeme s  věznicemi, psychiatrickými  
léčebnami, potenciálními zaměstnavateli, azylovými domy, občan-
skými poradnami, doléčovacími centry, úřady práce, sociálními ku-
rátory, s probační a mediační službou a mnohými dalšími.  

 Zkrátka pomáháme lidem, kteří šlápli vedle, aby se opět zařadili do 
běžného života, uměli se o sebe postarat, slušně bydleli, vydělávali 
peníze, mohli a uměli řešit své případné dluhy nebo závislosti  
a omezili tak riziko spadnutí do nekonečného kolotoče recidivy. 
 
Můžete nás kontaktovat osobně (po předchozí domluvě), telefonic-
ky, korespondenčně, e-mailem nebo přes facebook.

AL PASO Vysočina, Smrtelná 389, 674 01 Třebíč
alpaso@trebic.charita.cz
www.trebic.charita.cz/nase-sluzby/al-paso-vysocina
https://www.facebook.com/ALPASOCharitaTrebic
tel.: 731 644 168, 731 646 923, 732 353 300

Bc. Stanislava Nekvasilová

AL PASO VYSOČINA
Terénní program pro osoby vracející se z  výkonu trestu, osoby 
s trestní minulostí a blízké osoby v krizi

Posláním terénního programu AL PASO Vysočina je předcházet 
rizikovému způsobu života a sociálnímu vyloučení osob, které  
se chystají na výstup z výkonu trestu odnětí svobody, osob s trestní 
minulostí a jejich blízkých, kteří tento způsob života vedou nebo 
jsou jím ohroženi, a tyto osoby aktivně vyhledávat.

Jsme tu pro osoby s trestní minulostí, starší 18 let žijící nebo vrace-
jící se do Kraje Vysočina, které jsou ohroženy nebo vedou rizikový 
způsob života. Dále pro osoby blízké těmto lidem (osoby v  krizi), 
starší 18 let z Kraje Vysočina.

Nabízíme: individuální poradenství, informační servis, motivační 
rozhovory, pomoc v  krizové situaci, nácvik osobních sociálních  
dovedností, asistenční službu (doprovody) a zprostředkování dal-
ších návazných služeb prostřednictvím osobní, písemné, telefonické  
či elektronické komunikace.

Provozní doba: pracovní dny od 8:00 do 16:30
Osobní schůzky probíhají dle individuální domluvy a potřeb klientů.
Služba je poskytována bezplatně v celém Kraji Vysočina.

Kapacita: max. okamžitá – 4 klienti

Služba je zdarma.

AL PASO VYSOČINA
Terénní sociální služba pro osoby propuštěné z  výkonu trestu, 
osoby s trestní minulostí a blízké osoby v krizi

* Vracíte se z vězení a máte obavy, co Vás čeká?
* Nevíte, kde budete bydlet?
* Potřebujete podpořit při hledání práce, komunikování s rodinou,  
 řešení praktických problémů?
* Potřebujete pomoct při jednání s úřady?
* Přišla Vám exekuce a potřebujete pomoct s jejím řešením?
* Bojíte se špatné pověsti po návratu z  vězení, nebo že spadnete  
 do starých kolejí?
* Chcete začít znovu?
* Máte někoho blízkého ve vězení a nevíte si rady?
* Máte strach, protože se s uvězněným či z vězení propuštěným  
 partnerem či příbuzným nedá domluvit, nebo Vás ohrožuje?
* Nevíte, jak řešit obtížnou životní situaci způsobenou uvězněním  
 partnera?

Pokud se Vás něco z toho týká, jste z Kraje Vysočina nebo se sem 
chcete přistěhovat a je Vám více než 18 let, ozvěte se nám.

Provozní doba: pracovní dny 8.00 - 16.30
Adresa: Smrtelná 389/6, 674 01 Třebíč
 Tel:  731 644 168, 731 646 992,
  731 646 923, (603 799 074)
E-mail: alpaso@trebic.charita.cz
https://www.facebook.com/ALPASOCharitaTrebic/

AL PASO VYSOČINA

číslo 8 / srpen 2020
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Děj i postavy v tomto příběhu jsou skutečné. Podkladem pro jejich 
zpracování se staly archivní materiály. 

Přízemní dřevěná budova železničního nádraží v Golčově Jeníkově 
vypadala opuštěně a ponuře, několik petrolejových lamp rozlévalo 
kolem sebe mléčné světlo a slabý pruh dopadal na nástupiště. Ledo-
vý vítr ze sněhového poprašku tvořil mezi pražci a kolejemi ostrou 
hranu s lesknoucími se krystalky ledu. Bylo citelně chladno, byl  
23. únor roku 1886, pár let po otevření Severovýchodní dráhy spoju-
jící  Prahu s Německým Brodem. 

Železniční zaměstnanec přešlapoval na peróně očekávaje příjezd 
nočního vlaku z  Prahy, v  ruce svíral nádražní lucernu, se kterou 
vždy dával znamení mašinfírovi, občas sáhl do kapsy kabátu, aby se 
podíval na ciferník hodin. Vzápětí se ozvaly krátké, rychle po sobě 
následující signály parní píšťaly a dvě světla se objevila v zatáčce, 
vlak se pomalu blížil ke stanici, zabrzdil a unikající pára zlověstně 
zasyčela. Po zastavení se průvodčí vlaku zvedl ze sedadla, aby pomo-
hl ve stanici pasažérům. Vystoupilo několik mužů, mezi posledními 
byl vysoký podsaditý vousatý muž v  dlouhém plášti a s  koženou  
kabelou, ředitel hostačovského cukrovaru Adolf Kubeš, vracející se 
z Prahy. Po krátkém rozhlédnutí si to zamířil ke skupince stromů 
vedle železniční stanice, kde na něj čekal kočár. Chvíli trvalo, než 
vyjeli, Adolf Kubeš se posadil do kočáru a vozka přehodil deku přes 
jeho nohy. Zřetelně unavený ředitel náhle řekl: „Víte, Antoníne,  
že dnes 23. února je tomu 4 roky a 4 měsíce, co zemřela moje matka? 
Dost často na ni vzpomínám.“ Vozka Antonín Pilař kývl hlavou. 
„Ano, pane, byla to dobrá žena.“ Vylezl na kozlík, chopil se biče  
a kočár se rozjel. Za nádražím v  tuto dobu nebylo vidět živáčka,  
jenom černý pes se potuloval mezi domky a kolnami. Drobně pole-
toval sníh a řezavý studený vítr při jízdě hvízdal kolem uší. Noc byla 
temná a nepřívětivá, od západu foukal studený vítr a nad cestou, kde 
koruny stromů nesplývaly, bylo vidět pruh oblohy zakryté těžkými 
mraky. Po stranách byla hustá neprůhledná tma a za ní tu a tam 
vystupovaly tajemné obrysy houštin. V dálce mezi stromy se objevi-
lo žlutavé světlo v  domě. Po hrbolaté cestě kočár poskakoval sem  
a tam, až dojel na můstek mezi nádražím a „Křemenem“, kde se říká 
„V brocích“, když do nočního ticha třeskl výstřel. Tajemného střelce 
pohltila hluboká tma. Kočár ujel ještě několik metrů, než se vozkovi 
podařilo zastavit koně. Seskočil z kozlíku na zem, aby pomohl své-
mu pánu. Na sedadle s hlavou na stranu seděl ředitel hostačovského 
cukrovaru Adolf Kubeš a z prsou mu prýštila krev na podlahu, kam 
se mu svezly i jeho brýle. Než přijela policie, bylo místo zločinu dost 
poničené zvědavci. Případu se ujala čáslavská policie, která na místo 
přijela až po několika hodinách po spáchání zločinu. Po zdlouha-
vém začátku vyšetřování se přistoupilo alespoň k  částečné rekon-
strukci, co zemřelý onoho osudného dne dělal. Časně ráno 23. února 
dovezl vozka Antonín Pilař ředitele cukrovaru Adolfa Kubeše  
na železniční nádraží do Golčova Jeníkova k rannímu vlaku. Toho 
dne probíhalo v Praze jednání Průmyslové komory cukrovarů moc-
nářství. O účasti na důležitém zasedání hovořil ředitel cukrovaru 
pár dní předem pouze s  několika   nejbližšími spolupracovníky 
hostačovského cukrovaru. To znamená, že pachatel vraždy musel 
vědět o návratu Adolfa Kubeše zpět večerním vlakem. 

Adolf Kubeš pocházel z rodiny, která se pro svoje náboženské cítění 
musela po bělohorské bitvě vystěhovat z  Čech. Na konci 18. stol.  
se jeho předkové vrací přes Slezsko do vlasti. Díky své píli a schop-
nostem se Adolf Kubeš ve svých 32 letech stává ředitelem cukrovaru 
v Rokycanech a ještě do roku 1877 vedl cukrovar v Ratboři u Kolína. 
Už jako zkušený odborník nastoupil tohoto roku do cukrovaru 
v  Hostačově. Za 9 let svého působení z  něj vytvořil prosperující  
a konkurenceschopný cukrovar, jež patřil mezi nejlepší v mocnář-

ství. Produkce tohoto cukrovaru se vyvážela i do Horního Rakouska 
a dokonce se vypráví, že hostačovským cukrem si sladil kafíčko  
i císař pán. Ve svých 47 letech měl před sebou velmi slibnou kariéru, 
neboť byl členem Průmyslové komory všech cukrovarů mocnářství 
a bylo mu naznačeno, že může počítat i s  vyšším postem. Jeho  
vážnost vzrostla během působení ve funkci ředitele nejen mezi  
odborníky, ale i mezi zaměstnanci cukrovaru. 

Na mysl se vtírala otázka, komu by smrt Adolfa Kubeše přinesla 
prospěch či škodu. Policie vyslechla nejbližší členy rodiny, které  
vyloučila z podezření. Další výpovědi nejbližších spolupracovníků 
vzala na vědomí a lhostejně přistoupila k ověření jejich alibi a to ze-
jména při rozporném tvrzení a protiřečení svědeckých výpovědí. 
Policie nekladla žádnou souvislost s postem ředitele a jeho spolupra-
covníků. Ze zprávy čáslavského komisaře Polzera dvorské kanceláři 
vyplynul také neodpovědný přístup místních četníků při zajišťování 
stop. Byla zde jedna věc, která policejním vyšetřovatelům vrtala hla-
vou- a to byl samotný motiv činu. Dokonce padla úvaha, že se jedná 
o čin pytláka, neboť v  těch místech, kde byl remízek, bylo občas  
vidět zajíce, ale i vysokou. S  přibývajícím časem bylo jasné,  
že pachatel vypátrán nebude a pokračování ve vyšetřování je čím 
dál složitější. Nebylo svědků, kteří by mohli přinést zásadní světlo 
do celého případu, a tak událost, jež vzrušila celý kraj, se postupně 
dostala na slepou kolej a případ byl uložen jako nevyřešený. 

Adolf Kubeš byl pořádkumilovný člověk a pro svoji nekompromisní 
povahu, jak se zjistilo při vyšetřování, měl i své odpůrce a nepřátele. 
Nenašel obliby u šenkýře z panské hospody „U Řípy“, jemuž zakázal 
prodej lihovin v pracovní době. Ten v kritickou dobu byl v hostinci, 
což mu potvrdilo několik svědků. K  incidentu došlo i s cukrovar-
ským dělníkem Josefem Bubákem z  Kamenných Mostů, který  
se často opíjel v hostinci U cukrovaru. Mimo jiné také rád pytlačil,  
a když se to Kubeš dozvěděl, nechal mu zabavit pušku. Policejní  
vyšetřovatel si poznamenal alibi u Josefa Bubáka, neboť se onen  
večer opil a jeden z jeho sousedů mu pomáhal domů. V době vraždy 
ležel doma na kanapi, což potvrdila i jeho žena. Adolf Kubeš nenašel 
obliby ani u adjunkta cukrovaru Josefa Čudy ze Skryjí, kterému  
párkrát vytýkal nedůslednost a polovičatost v práci. Přestože byl  
i on pozván k výslechu, ani jeho výpověď nepřinesla světlo do celého 
případu. Zatímco policie hledala pachatele vraždy, konal se pohřeb 
zavražděného ředitele cukrovaru Adolfa Kubeše. Byl pochován  
vedle hrobu své matky na malém protestantském hřbitově ve Zvěs-
tovicích. I přes nepřízeň počasí se přišlo rozloučit na hřbitov více jak 
dvě stovky lidí. Muži měli smeknuté klobouky, ženy kapesníky  
na očích, mezi smutečními hosty byl i zástupce Průmyslové komory 
cukrovarů mocnářství, ale na smuteční obřad přijela i šlechta z okol-
ních panských sídel. 

Na náhrobku je vedle portrétu napsáno: „Ředitel cukrovaru v Hosta-
čově Adolf Kubeš zemřel v  Pánu po smrtelném zranění rukou  
vražedníka dne 23. února roku 1886 v 47. roce věku svého.“ V dolní 
části je nápis: „Všeliký skutek Bůh přivede na soud v  každou věc  
tajnou, buďto dobrou, buďto zlou.“

Krátce po vraždě, když nastoupil nový ředitel Ing. Josef Urban,  
se adjunkt Josef Čuda rozhodl prodat statek po rodičích ve Skryjích 
a odstěhoval se, stejně jako mnoho dalších lidí hledajících nový život 
v Americe, kde postupně našel práci a zajistil si životní existenci.  
Od příjezdu do nové země uplynulo skoro čtvrt století, a přesto něco 
zůstalo zahaleno tajemstvím, co rušilo jeho klid a spánek. Svědomí 
ho po celá dlouhá léta hlodalo jako červotoč, až přišla chvíle, kdy  
se jeho duše připravovala na neznámou pouť, tehdy v  posledních  
hodinách svého života se svěřil českému duchovnímu a lékaři s těž-

SVĚDOMÍ
PŘÍBĚH Z ROKU 1886
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Páteční podvečer 24. července  v sokolovně vystoupila Hanka Křížková. Vyprávění o různých úskalích zpěvaččina života bylo prokládáno 
písněmi a vymezený čas rychle utekl. I když se sešel skromnější počet diváků, atmosféra byla skvělá a všichni odcházeli s lepší náladou. 

Iveta Nepovím Zadinová

HUDEBNĚ ZÁBAVNÝ POŘAD 
ZPĚVAČKY HANKY KŘÍŽKOVÉ

•  Upravování srsti všech  
plemen psů 

• Česání 
• Koupání
• Stříhání
• Trimování
• Stříhání drápků

Golčův Jeníkov 582 82
tel. 775 344 222
kabourka@centrum.cz

S t ř í h á n í  p s ů  K a t y

kým břemenem. Jako zaměstnanec cukrovaru věděl, že ředitel Adolf 
Kubeš se bude vracet večerním vlakem z  Prahy a znal dobře jeho 
zpáteční cestu k domovu. Skryt pod keřem u cesty vystřelil z načer-
no držené pytlácké pušky. Důvod vraždy byl ten, že švagr Josefa 
Čudy, Josef Hruška, pracoval v cukrovaru jako vyšší úředník a měl 
ambice na místo ředitele. Svědomí Josefa Čudu pronásledovalo celý 
život a ani přestěhováním nedosáhl, čeho je třeba k  radostnému  
a šťastnému životu. Jedno je jisté, nemohl unést břímě svého činu, 
zlé svědomí ho provázelo celý zbytek života, aby si ulevil, tu na kon-
ci svého života se svěřil lidem, kteří mu poskytli poslední útěchu  
a které požádal o napsání dopisu do rodné vsi. Spokojenost a jiné 

štědré dary života se odstěhovaly z  jeho mysli, místo toho se tam 
usadil strach, nespokojenost a výčitky svědomí. Celá léta žil o samo-
tě vyhýbaje se lidem a večer, když uléhal, zdálo se mu, že duch  
zabitého Kubeše stojí na prahu domu a žádá zpět život. 

Až pojedete kolem malého evangelického hřbitova ve Zvěstovicích  
a zastavíte se pod korunami staletých stromů u náhrobku Adolfa 
Kubeše, tak vězte, že slova, která jsou zde napsána, se naplnila. 

1. 12. 2008 
Jaroslav Kreibich

•  Upravování srsti všech  
plemen psů 

• Česání 
• Koupání
• Stříhání
• Trimování
• Stříhání drápků

Golčův Jeníkov 582 82
tel. 775 344 222
kabourka@centrum.cz

S t ř í h á n í  p s ů  K a t y

číslo 8 / srpen 2020
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Hledáme kadeřnici/kadeřníka
Pro klienty našeho domova hledáme kadeřnici/kadeřníka, 

kteří by od 1. 10. 2020 v pravidelných intervalech poskytovali 
kadeřnické a holičské služby v našem domově.

Poskytovatel služby bude mít k dispozici plně vybavené prostory 
v našem zařízení. Více informací na tel. čísle 731 883 821.
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Krádeže jízdních kol
Řádné zabezpečení jízdních kol je nejdůležitější prevencí

KRAJ VYSOČINA – Policisté z Krajského ředitelství policie kraje 
Vysočina řeší často  případy, jakými jsou krádeže jízdních kol.  
Z tohoto důvodu bychom chtěli upozornit všechny majitele jízdních 
kol, aby svá kola řádně zabezpečili a tím tak snížili riziko možného 
ukradení.

V období loňského roku od ledna do července zaevidovali policisté 
na Vysočině celkem 39 takovýchto případů, přičemž způsobená 
škoda činila jeden milion osm set tisíc korun. Za stejné období letoš-
ního roku pak policisté zadokumentovali 37 případů odcizení jízd-
ního kola, což je o dva případy méně než za stejné období loňského 
roku. Způsobená škoda v tomto případě přesahovala částku 814 tisíc 
korun.

Ke krádežím jízdních kol dochází celoročně, ale větší nárůst této 
trestné činnosti zaznamenávají policisté v  letních měsících. Letní 
prázdninové dny lákají k celodenním výletům na kole a v okamži-
ku, kdy majitelé nechají svá kola bez dohledu u koupališť, památek, 
restaurací či obchodních center, se jejich bicykly stávají terčem  
zlodějů.

Ukradené jízdní kolo se poté stává výhodným obchodním zbožím, 
které zloděj velice rychle zpeněží i za zlomek jeho skutečné hodnoty. 
Utržené peníze pak použije pro vlastní potřebu. I z  toho důvodu  
se krádeže jízdních kol poměrně obtížně objasňují. V  některých  
případech je cílem pachatele použít odcizené kolo pouze ke své  
přepravě. Když ho již nepotřebuje, jízdní kolo kdekoli odloží.

Ke krádežím kol dochází na veřejných, dobře viditelných místech,  
a to i v denní dobu. Krádež pachateli značně zjednodušuje majitel, 
který své jízdní kolo nechá po dobu své nepřítomnosti volně odlože-
né, např. opřené o nějaký objekt (sloupy veřejného osvětlení, lavičky, 
stromy, zábradlí), bez využití jakéhokoliv prvku zabezpečení.   
Pokud si cyklista kolo nechce nebo nemůže zajistit, měl by ho mít 
stále na očích. Jedná se zejména o případy, kdy se při vyjížďce zasta-
ví na občerstvení.
 
Pokud majitelé kolo zamykají, měli by zvážit, k čemu a jak je kolo 
připoutané. Na místech, kde jsou ukotvené pevné stojany na kola,  
je vhodné využít tohoto stojanu a jízdní kolo k němu připevnit pev-
ným lankovým nebo řetízkovým zámkem. Doporučuje se jízdní 
kolo zamykat k pevnému objektu, kvalitním zámkem a na viditel-
ném místě. Dále se doporučuje jízdní kolo zamykat současně za rám 
a zadní kolo, které se hůře demontuje.

Velice často jsou terčem zlodějů prostory v domech, kde mají majite-
lé svá kola uložená. V panelových domech jde zejména o sklepní 
kóje, kočárkárny, společné kolárny nebo chodby. Ke krádežím jízd-
ních kol dochází také z garáží a kůlen. Z těchto míst pachatelé kola 
kradou nejčastěji v  noci. V panelových domech je důležité dbát  
na důsledné zamykání vchodových dveří a společných odkládacích 
prostor. Kolo je nutné vždy zajistit, i když je uložené k tomuto účelu 
určené místnosti, na chodbě nebo ve sklepě.

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
nprap. Bc. Martin Hron - vrchní inspektor
tel: 974 261 209, mobil: 725 103 451, e-mail: martin.hron@pcr.cz

KRÁDEŽE JÍZDNÍCH KOL

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva - 5. srpna 2020

číslo 8 / srpen 2020
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Píše se 24. leden 1740, ve vilémovském zámku umírá druhý držitel 
vilémovského panství (zámku) Václav Ferdinand, hrabě Millesimo, 
který celých 50 let spravoval rodinný majetek. Patřil ke šlechtě, jež 
přišla do Čech koncem 17. století z Itálie. Jméno hrabat Millesimo  
se stalo synonymem lesku, nádhery a přepychu, ale i vztahem  
k hudebnímu umění.
 
Pár dní po smrti majitele panství se nedaleko zámku narodil v rodi-
ně poddaných Václava a Veroniky Sojkových syn Matěj, pokřtěný 
12. února 1740. Chlapec, ještě než začal chodit do školy, hrál na hou-
sle. Když začal navštěvovat farní školu, jeho učitel Antonín Magaur 
záhy postřehl v Matěji Sojkovi dřímající hudební talent. V první fázi 
pečuje o jeho hudební vzdělání a zároveň společně se zámeckým 
kaplanem informují majitele zámku Jana Václava, hraběte z Millesi-
mo, bývalého hejtmana bechyňského kraje, o chlapcově mimořád-
ném talentu. Hrabě nechal poslat mladého Matěje Sojku do nejlepší 
školy v  Německu, působící při chrámu svatého Tomáše v  Lipsku. 
Učitelem je sám vynikající hudebník a skladatel Johann Sebastian 
Bach. Matěj Sojka patří mezi nejmladší posluchače s mimořádným 
talentem. Do Lipska se dostává v době, kdy Bach intenzivně skládá, 
ale zároveň je svědkem jeho nemoci, která v roce 1740 zavinila oční 
potíže, vedoucí pomalu k  úplné slepotě. Johann Sebastian Bach 
umírá 28. června 1750. Mladičký Sojka měl opravdu štěstí, že mohl 
pod tak výtečným vedením velikého mistra studovat hudební nauku 
o harmonii a kontrapunktu. Sojkův mecenáš po smrti jeho učitele 
posílá chlapce do latinských škol s hudební výukou, poté k nejzná-
mějšímu varhaníkovi a skladateli Josefu Ferdinandu Segertovi, pů-
sobícímu v chrámu U Křižovníků v Praze nedaleko Karlova mostu.
 
Mladý Sojka prošel péčí dvou velkých mistrů 18. století, kde získal 
veškeré předpoklady pro další svůj umělecký růst. V této době vilé-
movský rodák kromě hraní začíná komponovat své vlastní skladby. 
Nejlépe charakterizuje Sojkovu tvorbu vídeňský skladatel Ignác  
rytíř Seyfried. Hovoří o hudební jasnosti a vznešenosti s  přísně  
kontrapunktickým zpracováním díla. Svojí tvorbou připomíná  
velký vzor, Johanna Sebastiana Bacha. Matěj Sojka se stává nejpro-
slulejším varhaníkem své doby. Stvrzuje to i hudební teoretik  
18. století, dvorní varhaník a kapelník při chrámu svatého Štěpána 
ve Vídni, dávající Sojkovi přednost před všemi tehdejšími varhaní-

ky. Ten dostává za svého života mnoho nabídek, mimo jiné také  
od vídeňského císařského dvora. Dík své příslovečné skromnosti 
odolal perspektivním nabídkám v  Praze či ve Vídni a vrací se do 
rodného kraje Vilémova (Kláštera). Nikdy nezapomněl na svého 
příznivce, díky němuž se mu dostalo skvělého hudebního vzdělání. 
Místo vzruchu velkoměsta dal přednost venkovskému životu  
v pozadí šlechtického klidu. Nádherná příroda v okolí jeho rodiště 
působí na tvořivou sílu umělcovy křehké duše. Sojkova skladatelská 
plodnost se dá vysvětlit neobyčejným talentem, ale i improvizací zís-
kanou u velkých učitelů. Jeho žák Jan Doležálek, narozený  
22. 5. 1780, chotěbořský rodák a výtečný hudebník, uvádí o svém 
učiteli, že složil více jak 300 skladeb – mezi nimi 40 slavných mší,  
8 litanií, 2 rekviem, 2 Te Deum, více než 100 offertorií, graduálií, 
arií, Magnificat, Veni Sancte, preludií a fug na varhany. Mimo jiné 
každý rok, od chvíle, kdy začal komponovat, složil k  vilémovské 
pouti ke cti svatého Václava velkou mši. Obsazení bývalo obyčejně 
housle, viola, basa, 2 lesní rohy, 2 hoboje, 1 trouba a bubny. Matěj 
Sojka výborně hrál také na housle, ale i na violu. Tyto nástroje poz-
ději odkázal ve své závěti vilémovskému kůru. Bydlel v zámku svého 
velkého příznivce, řídil zámeckou kapelu domácího souboru, kterou 
měl hrabě ke svému potěšení, ale i k zábavě návštěv. V kostele svaté-
ho Václava, bezprostředně navazujícím na zámecké budovy, hrál 
každodenně na varhany, postavené v roce 1740, v roce jeho narození. 
Po smrti mecenáše a velkého příznivce Jana Václava, hraběte  
z Millesimo roku 1800, připravil skladbu k přivítání dalšího držitele 
z rodu Millesimo - Františka Václava, který umírá o devět let pozdě-
ji v  době napoleonských válek. V  této době byl v  zámku zřízen  
na několik měsíců vojenský špitál. Matěj Sojka dál působí jako peda-
gog a skladatel a ve svých 61 letech se dočkal i jednoho z  dalších 
majitelů panství.

 Ve vilémovské matrice zesnulých je na stránce 177 stručný zápis  
o tom, že 13. března 1817 zemřel ve Vilémově (Klášteře) v  domě  
č. 1 Matěj Sojka, vrchnostenský rout, skladatel a učitel. Dohasl život 
člověka zasvěcený hudbě, ale i rodnému kraji, který ze srdce miloval 
a kterému obětoval všechnu svoji energii a píli. 

4. 2. 2014
   Jaroslav Kreibich

VILÉMOVSKÝ RODÁK
MATĚJ SOJKA – HUDEBNÍ SKLADATEL, PEDAGOG
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Černé pozadí bílého cukru
Všem dobře známý bílý cukr, vytoužený a zatracovaný, je látka  
s chemickým označením disacharid sacharóza. Jeho asymetrická 
molekula sestává ze dvou monosacharidů – glukózy a fruktózy.  

Povaha neutrální až teplá. Chuť silně sladká. Výrazně zvyšuje  
v  lidském organismu vlhkost, čímž generuje nadváhu a obezitu,  
devastuje slinivku břišní a potencuje další nemoci, především hype-
rinzulinismus, diabetes a imunitní nedostatečnost. Ovlivňuje dráhy 
sleziny a žaludku. 

Ovlivňuje však převážně nepříznivě, neboť se jedná o látku vysoké 
koncentrace, která je navíc užívána v enormním množství. K posíle-
ní sleziny, slinivky a žaludku by padalo na váhu množství zarovnané 
čajové lžičky (2 g) na den. 

A skutečně tomu tak bývalo, cukr byl součástí domácích lékárniček 
a užíval se v  zmíněném množství v  případech oslabení sleziny  
či žaludku, tedy při nevolnosti, nechutenství, bolesti v  oblasti  
středu ap.  

Psát o cukru není vůbec veselé, záporů je tolik a jsou natolik tristní, 
že k  úsměvu opravdu nevybízejí. Dnes je bílý cukr prokazatelně  
největší metlou lidského pokolení, daleko větší než donedávna  
zatracované tuky. Navíc tuky máme prospěšné (nenasycené) a škod-
livé (trans-tuky aj.), takže si můžeme vybrat. Ale cukr máme jenom 
ten škodlivý, poněvadž prospěšné 2 g denně jsou pro většinu lidí  
nedosažitelné. Nikdo také nespořádá kostku másla na posezení, 
kdežto spořádat bez přestávky vánoční bonboniéru téže hmotnosti 
žádný problém.  

Ale hezky od začátku. Asi do r. 500 n. l. lidstvo cukr neznalo.  
V  náboženských knihách hlavních světových náboženství není  
o cukru žádná zmínka. O medu ano, ale ne o cukru. Zažívací  
ústrojí člověka tak po celé dlouhé historické období cukr neznalo.  
A každé společenství, jež se později s cukrem setkalo, si na této látce 
vybudovalo závislost, a to bez ohledu na škodlivé účinky. 

Slinivky břišní našich předků nebyly ani jediný den vystaveny tak 
enormnímu zatížení, jakému jsou každodenně vystaveny slinivky 
lidí v současném světě. A situace se zhoršuje den ze dne, rok od roku. 
V ČR už každý desátý člověk je diabetik. Tato varovná situace si jistě 
zaslouží přinejmenším stejnou pozornost jako mediálně oblíbený 
koronavirus.

Lidé tedy konzumují cukr jen nepatrný zlomek celkového období 
vývoje svého zažívacího ústrojí. Snadno lze domyslet, že topení  
benzinem v  kamnech na dřevo dříve či později skončí fiaskem.  
Pravděpodobně se naše slinivky břišní časem vyčerpají a opotřebují 
docela.

Jak moc je cukr cizorodou záležitostí v potravě přírodních národů, 
ukazuje svědectví slavného cestovatele Jiřího Hanzelky. V 90. letech 
jsem s ním dělal několik rozhovorů, mj. o Africe.

„Když došlo na rozdávání dárků,“ vyprávěl Jiří Hanzelka, „měli 
jsme pro děti také bonbóny. Ukázali jsme jim, co mají s  těmi  
lepkavými věcičkami dělat, a dali si bonbón do pusy. Africké  
děti nás bystře následovaly, ale vzápětí jedno za druhým bonbóny 
vyplivovaly.“

To je, myslím, až dojemná ukázka zajímavé shody mezi bleskovým 
intuitivním nazřením přírodního člověka a vědeckým hledáním 
člověka moderního, trvajícím někdy desítky let.

Co tedy můžeme od cukru očekávat a čemu je možné se úspěšně 
vyhnout odhodlaným bojkotem?   

Už jako dítě jsem slýchával, že cukr je dobrý pro nervy. Ano, ale  
v doporučené dávce 2 g denně po jídle. V  obvyklém enormním 
množství naopak nervový systém destabilizuje. Rozkolísává emoce 
a v důsledku kolísavé hladiny glykémie nervovou soustavu poškozu-
je. Na kolísání glykemie ve smyslu hyper-hypo, kterou cukr způso-
buje, je citlivý zejména lidský mozek.

Cukr je bezpochyby zodpovědný za většinu všech onemocnění  
cukrovkou. Podílí se na aterosklerotickém poškození cév. Snižuje 
imunitu. Neblaze ovlivňuje hormonální řízení procesů metabolis-
mu a růstu. Za určitých okolností může být pro játra stejně devastu-
jící jako alkohol. Rozkolísává menstruační cyklus a spoluvytváří 
související problémy. 

Taktéž oslabuje schopnost trávicího ústrojí vstřebávat z potravy  
živiny. Dramaticky nabourává minerální rovnováhu organismu,  
zejména vyvolává úbytek vápníku a hořčíku. Finálními výsledky 
jsou potom rozpadlé zuby a osteoporóza. Cukr je též viníkem  
řady duševních potíží, nejznámějšími jsou hyperaktivita, poruchy  
koncentrace, úzkost, lítostivost, depresivita, zlost, agresivita  
a povšechně emoční rozkolísanost.

Přesto se stále ještě najdou advokáti cukru, již nepřestávají tvrdit,  
že cukr je potravina jako každá jiná, že spojitosti jedení cukru  
s  diabetem a dalšími nemocemi jsou iluzorní a neprokázané ap.  
Nabízí se dvojí vysvětlení, buďto tolik milují cukr, že jim rezervace 
na hřbitově nevadí, nebo jsou na výplatní pásce cukrovarnických, 
případně farmaceutických lobby. 

Pro úplnost budiž napsáno, že sladká chuť je ve výživě člověka  
nezbytná a nezastupitelná. Zbytná a zastupitelná je toliko sacharó-
za. Blíží se čas sušení a zavařování ovoce. Sušené ovoce je nejlepší 
sladký pamlsek. A zavařování bez cukru je jedinečnou možností,  
jak dlouhodobě zachovat nejen ovoce, ale též pudinky, kaše, pečené 
zeleniny a další potraviny.

Literatura: H. Leighton Steward a kolektiv – Krotitelé cukrů; Josef 
Jonáš, Jiří Kuchař – Zdraví v  ohrožení (Hořká pravda o sladkém 
cukru); Nancy Appleton – Cukr (Jak se zbavit závislosti); Marie  
Úlehlová Tilschová – Česká strava lidová. 

Vladimír Volma, CAŽ, o. p. s. 
zivotosprava@centrum.cz

ZÁKLADY POTRAVINOVÉ GRAMOTNOSTI
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Jak jsem Vám informoval v  minulých číslech Listů, městu byla 
schválena dotace na projekt „Rozšíření separace odpadu města 
Golčův Jeníkov“. Předmětem projektu je nádoba na plast a na papír 
ke každému rodinnému domu (Sada 2020).

ilustrační foto

Celkové náklady projektu byly 1.719.713 Kč, z  toho dotace EU 
1.415.412 Kč. Nádoby na základě Smlouvy o výpůjčce a následném 
darování jsou většině žadatelů rozdány, a tak nic nebrání zahájení 
svozu. Svoz bude zahájen 28. 8. 2020 svozem plastů. Pak následu-
jící měsíc bude 11. 9. svoz papíru a 25. 9. svoz plastů. Pak dle  
kalendáře svozů:

Nevím jak vy, ale já si nepamatuji, zda se v pondělí sváží BIO odpad 
nebo směsný komunální odpad. A kalendář svozů většinou ztratím 
a pak tápu a orientuji se podle sousedů. Předpokládám, že takových 
nás je víc, a proto jsme pro tyto případy zprovoznili kalendář svozů 
na stránkách města. Je to hned na stránce www.golcuv-jenikov.cz 
v levém sloupci úplně dole. Barevně jsou označeny jednotlivé svozo-
vé dny a druh svozu:

Nahoře můžete volit jednotlivé měsíce či roky (zatím je kalendář  
vyplněn do konce letošního roku).

 
Ve spodní části je možno pro rychlejší orientaci kalendář třídit dle 
místních částí a dle druhu svozu.

Pochopitelně v  kalendáři najdete i termíny svozu BIO odpadu  
a směsného komunálního odpadu. Jakmile budeme vědět termíny 
svozů na příští rok, bude kalendář aktualizovat.
 
Všem zájemcům, kteří se vyplněním žádosti přihlásili a zapojili do 
systému, děkujeme. Ten kdo žádost ještě nevyplnil (osobně nebo 
přes internetové stránky města), může tak učinit v  následujících  
měsících.
 
Do konce letošního roku uvidíme, zda uspějeme s žádostí o dotaci 
na kompostéry, kterými bychom chtěli dovybavit zájemce, ale hlav-
ně místní části. Do konce roku také proběhne výběrové řízení  
na svozovou firmu, kde hlavním smyslem je přejít na platbu za jed-
notlivé nádoby, případně kontejner, abychom mohli stanovovat,  
jak často se jednotlivé komodity mají svážet. Od ledna 2021 také 
přehodnotíme počet, složení kontejnerů a četnost vývozu jednotli-
vých hnízd na odpad, abychom cenu za odpady udrželi ve stejné výši 
a pokud možno nemuseli zvyšovat poplatek za odvoz odpadů.  
Nic jiného nám v  podstatě nezbývá, protože nový balíček zákonů 
v odpadovém hospodářství postupně zvyšuje poplatek za skládko-
vání netříděného odpadu (směsného komunálního odpadu) ze sou-
časných 500 Kč za 1 tunu až na 1 850 Kč za 1 tunu. Od roku 2030 nás 
také čeká zákaz skládkování netříděného komunálního odpadu. 
Proto tato snaha o maximální třídění využitelné složky komunální-
ho odpadu (zejména papír, plasty, sklo, kovy, bioodpady).

Pavel Kopecký, starosta

RODINNÉ POPELNICE (SADA 2020) 
– ZAHÁJENÍ SVOZU
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Na počátku měsíce července se uskutečnilo první soustředění 
kroužku mladých hasičů. Díky nejasné epidemiologické situaci bylo 
poněkud obtížné nějakou akci vůbec uspořádat, natož pak slibovat 
nějaké jistoty. Soustředění proto bylo do jisté míry improvizované. 
Nelze však říci, že by to bylo vždy na škodu. Vždyť přece adaptace  
na aktuální situaci je něco, čemu se naše členy také snažíme naučit.
 
V průběhu soustředění jsme se věnovali hasičské činnosti, ale i od-
počinkovým aktivitám. Stříleli jsme ze vzduchovky, učili se první 
pomoci, opakovali topografické značky a zejména se znovu učili  
určení azimutu. Toliko jsme se věnovali přípravě na závod požárnic-
ké všestrannosti, který nás čeká v říjnu. Jak již název soutěže napo-
vídá, jde o disciplínu, která mladého hasiče prověří z různých úhlů. 
 
S dětmi jsme se také podívali do našeho krajského města. V Jihlavě 
jsme navštívili krajské operační středisko a letiště, kde se nacházela 
i letadla určená k hašení požárů. Také jsme zde navštívili hasičský 
záchranný útvar, kde jsme zažili nezapomenutelný zážitek – jízdu 
v  hasičském tanku. Tento specializovaný útvar je jedním z  mála 
v České republice, který je schopen zasáhnout při téměř jakékoliv 
mimořádné události. Veškerá jejich technika nás velice zaujala.
 
Letošní letní zotavovací akce byla jedinečná v tom, že náš kroužek 
po delší době vyrazil sám. Tím pádem jsme si mohli dovolit zaměřit 
většinu tematických aktivit do oblasti požárního sportu a „hasičiny“ 
obecně. Mezi sebou v průběžné hře soupeřila dvě družstva - Noso-
rožci a Plameňáci. Zdají se vám tato jména netradiční? Obě byla dět-
mi pečivě vybrána s  přihlédnutím k  hasičské tématice. Pozitivní 
bylo, že se této akce zúčastnil takřka celý kroužek – od malých  
po velké.

V  rámci soustředění jsme pobývali hned na několika místech.  
Jedním z  nich byla nedaleká obec Lubno, kde si naši malí hasiči  
užili rybaření. Někteří byli natolik úspěšní, že si vysloužili novou 
přezdívku. Nějakou dobu jsme také strávili v  naší hasičské  
zbrojnici.
 
Každá správná akce podobného charakteru by nejspíše měla v prů-
běhu obsahovat i noční hru. Letos byla naše noční hra speciální. 
Byla velice spjata s  činností našeho sboru jako takového. Jednalo  
se o „noční výjezd“. Děti musely za pomoci požární stříkačky uhasit 
„požár“. Celou tuto akci zvládly s grácií, nutno ovšem podotknout, 
že ne všechny členy družstva se podařilo vzbudit.  

Akce proběhla zdárně, ovšem za obrovské pomoci mnoha lidí.  
Tímto jim tedy všem velice děkujeme.

Michaela a Vladimír Novákovi

SOUSTŘEDĚNÍ KROUŽKU MLADÝCH HASIČŮ 2020

číslo 8 / srpen 2020



listy@golcuv-jenikov.cz 16

Tak jsem se doslechl, že prý jsou prázdniny zase v Čudu. Nevíte ná-
hodou někdo, kde se ten zlořečený Čud nalézá? Já tam nikdy nebyl, 
ale mám takové podezření, že by mohl být někde v našich hlavách.  
A cesta k  němu vede těsně kolem nervového centra ovládajícího  
obličejové svalstvo. Chcete prozradit, jak jsem na to přišel? Tak  
se pohodlně usaďte, právě začínáme:

Bylo, nebylo…..tak před pěti lety ještě nebylo, teď už je…..čtyři roky 
nazpátek proběhl první příměstský sportovní tábor – společné  
to dílo DDM Světlá nad Sázavou a jeníkovských fotbalistů. První tři 
ročníky si to všechno tak nějak sedalo a loni i letos už to bylo pěkně 
usazené – termín, program, stravování, vedoucí a hlavně kupa dětí 
(kupa dětí = loni o 1, letos o 3 více než je půl kopy). A od začátku  
se jelo na plné pecky, o zážitky tedy rozhodně nebyla nouze. Tak 
v rychlosti – seznamovačky, pašování, černé sázky, trička, medaile, 
výlet, útěk z  okovů, přespání ve stanu, plazení, šplhání, lezení,  
střílení, vodní bitka, rozloučení.

Čtyři dny utekly jako děti s pašovaným zbožím a za jejich vyvede-
nost patří náležitý dík všem, kteří se na uskutečnění podíleli.

A jak je to s tím Čudem? Vždycky, když si na tábor vzpomenu, tak ta 
vzpomínka štrejchne o to nervové centrum a na tváři se mi objeví 
něco jako úsměv. Třeba to mají ostatní táborníci také tak.

Pavel Šveřepa

PŘÍMĚSTSKÝ SPORTOVNÍ TÁBOR 
V GOLČOVĚ JENÍKOVĚ – POPÁTÉ
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V neděli 26. července 2020 se konal již 12. ročník „Golčáku“, tento-
krát se závod uskutečnil pod názvem Czech Strongest Man 2020. 
Jednalo se tedy o klání o nejsilnějšího Čecha tohoto roku. Celá akce 
probíhala opět pod taktovkou Pavla Chámy, Leoše Kubeše a jejich 
týmu. Opět bylo vše připraveno a rozplánováno do nejmenšího  
detailu. Celá organizace byla prostě perfektní, a to od početného 
týmu podavačů přes hudební doprovod až po stánky s pochutinami 
doslova pár kroků od závodního pole.

Závod mužů open z kategorie profesionálů, tedy nejlepších z nejlep-
ších, které naše česká kotlina dokáže představit, začal ve 14 hodin,  
a to přesně. Letošní ročník, pojatý jako souboj o nejsilnějšího Čecha, 
neměl žádné zahraniční závodníky. Jeho součástí bylo i Mistrovství 
České republiky ve zdvihu obří klády - Log Liftu, které bylo pro  
závodníky první disciplínou, a již jsme Vám z něj přinesli podrob-
nou reportáž s fotografiemi. Celkově se závodníci utkali v pěti  
náročných disciplínách, které proti závodu v Aši nebyly váhově tak 
náročné, ale i tak celkově prověřily, jak na tom naši profesionální 
strongmani jsou.

Na strongmany čekaly tyto disciplíny:

Log Lift na maximální váhu
Axle Deadlift - 300 kg na opakování
Super Yoke - 440 kg na 20 m
Tire Flip - 3x 450 kg + 1x 850 kg
Power Stairs - 225 kg + 250 kg + 275 kg
Letošní počasí závodníkům přálo, nebylo ani vedro, ani zima a jedi-
ná dešťová přeháňka přišla přesně o přestávce mezi mistrovstvím 
České republiky žen, které se konalo dopoledne, a kláním mužů. 
Podmínky tedy byly perfektní.

Log Lift
Podrobně jsme první disciplínu rozebrali v samostatném článku  
o Mistrovství České republiky v Log Liftu. Ve velmi rozpačité disci-
plíně, kde snad každý divák čekal překonání českého rekordu  
ve zdvihu obří klády, jsme se dočkali velmi rychlého průběhu, kdy 
většina favoritů vypadla prakticky ihned. Disciplínu vyhrál  
Dominik Hušek s výkonem o hodnotě 160 kg, se stejným výkonem, 
ale v pomalejším čase následovaný Lukášem Paterou, například 
Čestmír Šíma ale bral nulu. Bohužel se mu nepodařilo zvednout  
základní váhu 150 kg a na to Čestmír rozhodně není zvyklý.

Axle Deadlift
Ve druhé disciplíně závodníci zvedali činku s tlustým úchopem  
o hmotnosti 300 kg na počet opakování v časovém limitu jedné  
minuty. Taková hmotnost je rozhodně nezanedbatelná a dalo se  
čekat, že dá borcům pořádně zabrat. Pro větší atraktivitu a podporu 
soutěživosti pořadatelé disciplínu zdvojili, a tak vždy nastupovali 
dva borci současně. Jediný, kdo nevypadal, že je to pro něj těžké,  
byl právě Čestmír Šíma, který si určitě vylepšil náladu a bral vítěz-
ství v disciplíně díky sedmi opakováním. Skvělých pěti opakování 
dosáhli celkem tři strongmani - Dominik Hušek, Pavel Zadražil  
a Jan Krasinský.

Super Yoke
Divácky velmi zajímavá disciplína, pořadatelé i tuto disciplínu 
zdvojili. Konstrukce Super Yoku byly naprosto stejné a naložené  
na 440 kg pro trasu dlouhou 20 metrů. Člověk by řekl, že takové 
závaží není tak extrémní jako v Aši, kde se přenášelo 400, 500 a 600 
kg na kratší vzdálenost, jenže zde zmíněných 440 kg byl opravdu,  
ale opravdu tvrdý oříšek pro všechny. Celou trasu zvládli nakonec 
pouze dva borci. Filip Urban bral vítězství v disciplíně, těsně násle-
dovaný Lukášem Svobodou, který po dvou letech, kdy se věnoval 
rodině, udělal parádní comeback.

Tire Flip
Krásná, ale trochu nebezpečná disciplína, o tom může vyprávět  
například Zdeněk Teplárek z Ostravy, který si přesně na téhle disci-
plíně utrhl biceps vloni v Brně. Na závodníky čekala „lehká“ 
450kg pneumatika, kterou museli otočit 3x, a následně svůj výkon 
dovršit otočením opravdu obřího 850 kg vážícího monstra. Tenhle 
konkrétní kus zatím v minulosti otočili pouze Pavel Zadražil  
a Jiří Žaloudek. S menší pneumatikou většina závodníků problém 
neměla, dokonce tři závodníci pokořili i to obrovské monstrum.  
Vítězství s nejlepším časem bral Čestmír Šíma, druhý se umístil  

CZECH STRONGEST MAN 2020 
- REPORTÁŽ A FOTOGALERIE (ALEŠ BUKOVSKÝ)
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Jiří Dejmal a třetí v pořadí skončil Zdeněk Vávra, který si v Golčově 
Jeníkově letos odbyl premiéru coby profesionální strongman. Bohu-
žel se ale také stalo to, co nikdo nechtěl, Jan Krasinský si při pokusu 
o první přetočení malé pneumatiky utrhl biceps a tím pro něj závod 
skončil.

Power Stairs
Velmi těžká disciplína, o to víc, když ji pořadatelé zařadili na konec 
závodu. Na závodníky čekaly čtyři schody a tři závaží, tedy dvanáct 
zdvihů. Závaží měla 225, 250 a 275 kg a to je něco, co na konec už 
nechce snad žádný závodník. Jak moc těžké to bylo, dokazuje fakt, 
že pouze dva závodníci dokončili disciplínu kompletně. Čestmír 
Šíma bral třetí vítězství v disciplíně, následovaný Lukášem Svobo-
dou. Pavel Zadražil a Tomáš Kolář dokázali v časovém limitu udělat 
pouze 11 zdvihů.

Byl to velmi zajímavý a velmi napínavý závod. Tím, že Čestmír Šíma 
na začátku udělal nulu, nikdo nepředpokládal, že by mohl vyhrát. 
Závodníci se ve vysoko bodovaných pozicích střídali, takže bylo jen 
velmi těžké odhadnout, jak celý závod dopadne. Nebudu Vás napí-
nat, dva závodníci měli shodně 50 bodů - Lukáš Svoboda a Čestmír 
Šíma. Jenže kdo četl pozorně, neuniklo mu, že Čestmír bral tři  
vítězství v disciplínách. Prvenství a titul nejsilnějšího Čecha pro  
rok 2020 tedy byly jeho. Čestmíre, gratuluji. Lukáš Svoboda bral  
po dvouleté odmlce krásné druhé místo a ukázal tak, že se s ním 
i nadále musí počítat. Bronz bral loňský vítěz profesionální strong-
man ligy Jiří Dejmal, který předvádí stabilní a velmi dobré výkony 
ve většině disciplín.

Na úplném konci si na chvíli vzal mikrofon Čestmír a shrnul soutěž 
slovy: „Jednu disciplínu jsem vám dal a zbytek si vzal,“ čímž pobavil 
všechny, kteří znají jeho smysl pro humor. Ale v jeho pozici vtipko-
vat opravdu mohl. Přestože mu jedna disciplína nevyšla, tak v ostat-
ních závodníky převálcoval. Za celý den se objevila pouze dvě  
zranění, v obou případech se jednalo o utržený biceps. Tou první, 
která na sebe vzala černého Petra (nebo černou Petru), byla mezi 
ženami Katka Kyptová, která po zbytek dne chodila se zavázanou 
rukou a ledem. Druhý byl Jan Krasinský alias „Anabolic Horse“, 
také utržený biceps. Doufám, že budou oba dva bez komplikací  
a brzy v pořádku.

Poděkování patří hlavnímu rozhodčímu dne Pavlu Chámovi  
a výřečnému moderátorovi Leoši Kubešovi, také pomocnému  
rozhodčímu Jiřímu Vytiskovi, který velmi emotivní řečí k divákům 
a kamarádům ve startovním poli oficiálně ukončil svoji aktivní 
sportovní kariéru. Doufáme, že se mu i nadále bude dařit a že i tak 
ho budeme vídat na českých soutěžích. Dále děkujeme všem poda-
vačům, pomahačům a všem okolo, protože Golčův Jeníkov svým 
standardem jde i nadále příkladem, jak by organizace závodu měla 
vypadat.

CZECH STRONGEST MAN 2020 
- REPORTÁŽ A FOTOGALERIE (ALEŠ BUKOVSKÝ)
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CZECH STRONGEST MAN 2020 
- REPORTÁŽ A FOTOGALERIE (ALEŠ BUKOVSKÝ)

Poděkování sponzorům
Město Golčův Jeníkov, Kraj Vysočina, Česká národní federace strongman, z. s., UNCS, Nehtové studio Janina, Český svaz  
silových sportů, z. s., Vanad 2000, a. s., Strojní Montáže, s. r. o., Chama CZ, s. r. o., Livott Camion, Rybníkářství Jezuitský mlýn, 
ZOK systém, s. r. o., Autovrakoviště Okrouhlice, Lanete, Dvořák elektro, Agro Golčův Jeníkov, elpodlahy.cz, Benji ś Donuts, 
Kávy pitel, Dicking burger, Hospoda u Vodníka, VHS Vondra, Nářadí-nástroje Klemák, Voda, topení Jakubík, Suchomelcaslav.cz, 
Stěhování Pet Pet, Autovrakoviště Golčův Jeníkov, Fair Credit, Autodíly Dolmen, Kadeřnictví Maky, Pivnice u Čápa,  
Potraviny Zepom, M-doprava Čáslav, s. r. o.

číslo 8 / srpen 2020
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Letošní tábor byl poněkud jiný než ty v  minulých letech, ale o to 
výživnější na zážitky a počty nasbíraných kilometrů, ať už na kole, 
nebo pěšky. Pojali jsme to jako expedici za účelem  objevování  
a poznávání krás Jizerských hor… a že jich teda je!!!

Od lesní správy CHKO Jizerské hory jsme měli zapůjčenou krásnou 
dobovou chalupu na samotě v  lese v  Kristiánově, kde lišky dávají 
dobrou noc. V jejím okolí se nachází jen kůrovcem neponičené lesy 
a krásné muzeum sklářství.

Ze všeho nejdříve musím pochválit skautské děti, že se nezalekly 
žádné z náročných výzev. Vystoupaly s námi na druhý nejvyšší vr-
chol Jizerských hor – horu Jizeru (1122 m), zdolaly několik rozhle-
den, prošly Mumlavské vodopády, muzea sklářství, železnice a Járy 
Cimrmana, nasbíraly několik hrnků borůvek, našly houby, vyráběly 
krásné výrobky na památku jak pro sebe, tak i pro rodiče, navštívily 
zoo a mnoho dalších míst.

Jelikož byl týden na objevování krás hor málo, tak již teď víme, že se 
tam příští rok vrátíme, a to poslední týden v červenci.

Chata má velkou kapacitu ubytování, proto bychom byli rádi, kdyby 
se zaplnila dětmi. Pokud by s námi chtěly Vaše děti objevovat, tak od 
září pokračujeme v pátečních schůzkách ve skautské boudě, probí-
hají vždy od půl páté do šesti.

Samozřejmě se můžete přijít jen nezávazně podívat. Přijímáme děti 
od první třídy. Pořádáme výpravy po okolí, ale i do vzdálenějších 
míst. Snažíme se děti učit o přírodě, vyrábíme, smějeme se a bavíme.

Budeme se těšit na nové přírůstky. 

Děkuji hlavně dětem, že jsou takové, jaké jsou, a za krásné zážitky, 
které s nimi máme.

za 10. oddíl Smršť Golčův Jeníkov
Alena Jechová

SKAUTSKÝ TÁBOR KRISTIÁNOV 2020
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SKAUTSKÝ TÁBOR KRISTIÁNOV 2020
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Nabídka zaměstnání – práce, která dává smysl – 
staňte se ošetřovatelem/ošetřovatelkou seniorů

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 300/2019 Sb.)
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – ochota laskavě pečovat o staré lidi
 • Ochotu učit se novým věcem
 • Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf 

číslo 8 / srpen 2020
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UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 9/2020:
 

své články, fotky, inzerci apod... zasílejte na listy@golcuv-jenikov.cz do 17. 9. 
Články budou uveřejněny až po potvrzovacím e-mailu. 

Pokud tento potvrzovací e-mail neobdržíte, 
volejte prosím na tel. č. 725 101 152.

Sokol byl v Golčově Jeníkově založen v roce 1899, tedy 37 let poté,  
co byla tato česká tělocvičná i společenská organizace založena 
v Praze, a 10 let poté, co sdružením sokolských jednot vznikla Česká 
obec sokolská (ČOS). V roce 1893 na podnět Jana Thona navštívila 
Golčův Jeníkov čáslavská sokolská jednota, což byl počátek myšlen-
ky takovou jednotu založit i v Jeníkově. Dalším podnětem byl výlet 
jednoty kolínské do Jeníkova spojený s veřejným cvičením v zahra-
dě hotelu U Slunce. V roce 1899 se podařilo tehdejšímu purkmistro-
vi, magistru Janu Thonovi, shromáždit několik desítek zájemců  
o členství. Přípravný výbor se sešel 24. června 1899, sestavil stanovy 
a předložil je příslušným orgánům ke schválení. Na první ustavující 
řádné valné hromadě konané 18. září 1899 v hotelu U Slunce, byl 
sepsán protokol, z kterého doslova cituji:
 
„Předseda pan Jan Thon zahájil schůzi tím, že objasnil přítomným 
účel a cíle spolku se ustavujícího, načež jednatel pan Klement  
Ptačovský přečetl schválené stanovy. Poté přikročeno k stanovení 
zápisného a měsíčního příspěvku pro členy zakládající, činné a při-
spívající. Po podrobném rokování usneseno stanoviti poplatky tyto 
následovně: Členové zakládající složí buď na jednou, neb v pěti roč-
ních lhůtách (po 10 zl.) obnos 50 zl. r. č. čili 100 korun. Členové 
činní a přispívající zaplatí při zápise 1 korunu, mimo to 40 haléřů 
měsíčně. Na to přikročeno ku přijímání členů. Všichni přítomní, 
kteří protokol tento podepíší, přistoupili a přijati byli za členy. Volba 
starosty a náčelníka provedena aklamací a zvolen starostou pan  
Jan Thon a náčelníkem pan Klement Ptačovský. Volba náměstka sta-
rosty, 8 členů výboru a 4 náhradníků provedena lístky hlasovacími 
a byli zvoleni: za výbory J. A. Chvála 25 hlasy, Fr. Chaloupka 29  
hlasy, Jos. Jindřichovský 28 hlasy, Jos. Vobruba 28 hlasy,  Ant. Rufer  
28 hlasy, Václ. Farník 26 hlasy, Frant. Rychlovský 24 hlasy,  
Alois Kropáček 18 hlasy, Fr. Popílek 17 hlasy, za náhradníky   
Ant. Dibelka 27 hlasy, Čeněk Podaný 26 hlasy, Otakar Král 24 hlasy, 
Josef Nauč 24 hlasy. Všichni zvolení volbu přijali. Přehližiteli účtů 
zvoleni aklamací pan Gustav Kletečka a Fr. Pochmon. Na to přikro-
čeno k volbě spolkové místnosti a cvičiště. Výboru ukládá se,  
by vyzval zdejší pány hostinské a sice nájemce hostince p. Rösslera, 
p. Jos. Lehkýho a p. Al. Radu, aby podali písemné nabídky své,  
v jakých rozměrech a za jakých podmínek by volni byli jednotě naší 
místnosti své nejen ku schůzím výborovým, ale i k valným hroma-
dám, přednáškám, zábavám i popřípadě cvičením členstva trvale 
propůjčiti. O platném dohodnutí se a přijetí nabídky rozhodnouti, 
opravňuje se výbor. Taktéž splnomocňuje se výbor ustanoviti spol-
kového sluhu. Bratr K. Ptačovský navrhuje, aby výbor co nejdříve 
přihlásil jednotu naši ku přistoupení k župě Havlíčkově a zároveň 
české obce sokolské což se přijímá. Výboru se dále ukládá, aby podal 
žádost k místní školní radě, by tato opatřila povolení od ck. okresní 
školní rady, aby jednotě dovoleno bylo v tělocvičně zdejších škol  
cvičení svá odbývati, dokud jednota vlastní nářadí míti nebude.“
 
První schůze výboru dne 16. září pak dále řešila pronájem spolkové 
místnosti. Druhá schůze výboru 11. října se usnáší o tom, že od  

18. října se bude konat cvičení 2 x týdně vždy ve středu a v sobotu  
od 19.30 hod. Bylo též dohodnuto, že místnosti jednoty budou  
v hostinci u Lehkého (nynější dům č. 80 v Mírové ulici) a bylo přija-
to 17 nových členů včetně zmíněného hostinského Lehkého. Třetí 
výborová schůze dne 28. října konstatuje, že jednota má již 88 řád-
ných členů, z nichž  pravidelně cvičí 32–35. Protokol vypočítává  
i nově opatřené nářadí. Čtvrtá schůze výborová 27. prosince řeší 
spolupráci s jinými jednotami a účast na kurzu cvičitelů. 14. ledna 
1900 se sešla I. výroční řádná valná hromada. Vyslechla úvodní řeč 
starosty a jednatelskou zprávu, kde byla konstatována bohatá  
činnost, ale také hlavní problém, že propůjčená školní tělocvična má 
nedostatečné rozměry. Ze zprávy i vyplývá, že příjem za rok 1899  
byl 105,20 zlatých, vydání bylo 79,44 zlatých, tedy zůstatek byl  
25,76 zlatých. Starostou byl zvolen opět Jan Thon, náměstkem  
Antonín Chvála, náčelníkem Klement Ptačovský. Pro posouzení 
profesního a třídního složení aktivní členské základny možno  
z pamětní knihy opsat údaj, že cvičilo 15 dělníků, 8 rolníků,  
16 živnostníků, 7 obchodníků, 3 učitelé a 5 úředníků. Jednatel byl 
zvolen až na výborové schůzi, a to Antonín Rufer. Na výborové 
schůzi 21. února se řeší vybudování letní tělocvičny. Otázka  
tělocvičny se projednává i na schůzi výboru 28. března a konstatuje 
se, že školní tělocvična nevyhovuje, neboť je příliš na místě  
veřejném a je určena pouze školním dětem. Bylo tedy definitivně 
rozhodnuto, aby v zahradě hostince u Lehkého byla zřízena letní  
tělocvična. Bylo též rozhodnuto okresní hejtmanství požádat  
o povolení k nošení stejnokroje. Na mimořádné valné hromadě  
23. května byli zvoleni delegáti na valnou hromadu župy. Výborové 
schůze 6. a 27. června připravují především na 29. července veřejné 
cvičení. V blízkém Vilémově byl v této době na letním bytě náčelník 
ČOS Josef Klenka, který docházel cvičit do Golčova Jeníkova starší 
družstvo, které předvedlo při prvním veřejném vystoupení cvičení 
na bradlech a na koni. Jednota se pak zúčastnila okrskového sletu  
v Čáslavi a župního sletu v Humpolci. Během roku byly konány  
i výlety, konalo se i 7 přednášek, byla založena i knihovna a postup-
ně bylo pořizováno nářadí. Další výborová schůze byla 26. září 1900 
a možno tedy konstatovat, že tím vlastně končí první rok činnosti 
jeníkovského Sokola.

LITERATURA A PRAMENY:
HOLÝ Jaroslav: Z dějin Sokola Golčův Jeníkov (1899–1996), sborník 
Havlíčkobrodsko, č.15, 1999
HOLÝ Jaroslav: První rok Sokola Golčův Jeníkov(1899–1900), sbor-
ník Havlíčkobrodsko, č.21, 2007
Kniha zápisů ze schůzí jednoty z let 1899–1907, SOkA Havlíčkův 
Brod,
Pamětní kniha Tělocvičné jednoty Sokol v Golčově Jeníkově,  
1907–1942 (retrospektivní zápisy od r. 1899), opis (originál vážně 
poškozen při požáru v roce 1944), SOkA Havlíčkův Brod

JUDr. Jaroslav Holý

PRVNÍ  ROK  NEJSTARŠÍCH  JENÍKOVSKÝCH  SPOLKŮ
SOKOL  1899–1900
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• Relaxační a sportovní masáže

    • Ženské harmonizační masáže Mohendžodáro
    • Lymfatické masáže

    • Baňkování
    •  Terapie tělovými svícemi

    •   Kurzy, konzultace, semináře a meditace

Kontakt pro objednání:  

Vědomý a léčivý dotek  
 Havlíčkovo náměstí 117, Golčův Jeníkov

Mgr. Renáta Petrová, tel.: +420 777 988 699
renata-petrova@seznam.cz, www.renatapetrova.webnode.cz

M A S Á Ž E

DEADTOWN 

představení bratrů Formanových 
v Čáslavi - přesunuto 

na říjen 2020

Datum konání: 
13. 10. 2020 | začátek od 19:00 hod.

Místo konání: 
bývalý pivovar, Golčův Jeníkov

číslo 8 / srpen 2020
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ŠTÍPANÉ DŘEVO

NOVĚ:
Zahradní dřevní štěpka S možností

dopravy.
Tel.: 602 330 123 - Pila Petrovice

499 Kč / 1 plnometr


